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ACTA NÚM. 6 

Consell de Departament de Filologia 
Espanyola  

 

 

 

(Assistents)  

Veure full de signatures 

A les 9:30h del dia 11 de juliol de 2024 es 
reuneixen a la Sala de Juntes de la Facultat de 
Filosofia i Lletres, en segona convocatòria, i sota 
la presidència de la Directora, Marta Prat, els 
membres del Consell de Departament que han 
signat en el full de signatures que s’adjunta a 
l’acta. 

 

Hi assisteixen a la reunió: veure full de signatures 

S’han excusat d’assistir-hi a la reunió: veure full de signatures 

No hi assisteixen: veure full de signatures 

 

Ordre del dia 

 
1. Aprovació, si s'escau, de l'acta del Consell anterior (document adjunt) 
2. Informació de la Directora 
3. Informació del Departament 

      a. Personal acadèmic 
      b. Recerca 
      c. Espais docents i de recerca 
      d. Informació de la UISAD 
      e. Informació sobre estudis (graus i postgraus) 
      f. Informació d'intercanvis i mobilitat 
      g. Informació de Biblioteques 
      h. Informació econòmica 

4. Aprovació, si s'escau, del pla docent del curs 2024-2025 
5. Torn obert de paraules 

Documents annexats: 

- Acta del darrer Consell de Departament (05/07/23) 

- Pla docent 2024-2025 
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Desenvolupament de la sessió 

0. Reincorporació del professor sancionat 

Es produeix un canvi de l’ordre del dia per motius d’agenda de la Degana, que assisteix al consell 
de manera extraordinària per informar sobre la reincorporació del professor sancionat.  

La Degana subratlla el compromís ferm de la Universitat amb casos d’abús de poder i 
d’assetjament i demana confiança amb els procediments. La facultat està a favor de la tolerància 
zero i al costat de les víctimes, i també ha treballat per garantir la no repetició dels fets: s’han 
penjat infografies de protocol contra la violència masclista, es vol aprovar una política de 
prevenció d’aquestes violències amb una descripció dels comportaments per poder-los identificar 
amb més facilitat, hi haurà un contacte més estret i directe amb l’alumnat perquè es pugui actuar 
amb més celeritat.  

La degana informa que el professor indicat ha acabat el seu període de sanció i, per tant, pot tornar 
a venir al seu despatx i al Departament. També indica que la seva docència començarà al febrer, 
que serà compartida amb altres professors i que assistirà a cursos de perspectiva de gènere. També 
indica la bona predisposició que hi ha per part del professor.  

La Directora del Departament afegeix que serà un curs de reincorporació amb mesures especials 
de control.  

1. Aprovació, si s'escau, de l’acta del Consell anterior 

S’aprova per assentiment l’acta del Consell de Departament de la sessió 18/12/2023.  

La secretària del Departament indica que s’ha fet una petita esmena a l’acta per la presència d’una 
errata.  

 
2. Informació general de la Directora del Departament 
 
La Directora comença informant sobre el procés d’elecció del Rector, que tindrà lloc a la tardor i 
que haurà de ser per sufragi universal. Es van renovar els Estatuts de la UAB amb l’aprovació per 
una àmplia majoria de les normes bàsiques que han de guiar la UAB durant els pròxims anys. A 
partir de setembre es començarà a treballar per complir amb el Capítol Quart (“Òrgans col·legiats 
territorials”), on s’inclou el Consell de Departament. S’haurà de revisar perquè sembla que no tot 
el personal contractat hi podrà assistir.  
 
La Directora continua donant informació sobre l’avaluació de Departaments de la UAB per part 
de l’AQU, que ja es va comentar a l’anterior Consell de Departament. Aquesta avaluació s’ha 
tornat a posposar i sembla que només es podrà demanar una sola avaluació per Universitat. La 
prova pilot durarà un any i la data prevista d’inici de l’avaluació serà el 2025. Amb aquest nou 
escenari, per més ben considerat que estigui el nostre Departament en l’àmbit d’Arts i Humanitats, 
la Directora descarta poder-nos-hi presentar.  
 
Una altra possibilitat que la Directora planteja és sol·licitar una ajuda María de Maeztu. Si un 
Departament obté aquesta ajuda, ja no cal que es presenti a l’avaluació de l’AQU. La Directora 
proposa preparar una proposta per presentar-nos a la convocatòria del 2025. Per fer-ho, sol·licita 
voluntaris per crear una primera comissió amb una persona de cada àrea per valorar si és oportú 
preparar aquesta petició.  
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La Directora recorda que, perquè la comissió pugui valorar correctament el potencial de recerca 
del Departament, és important que tots el professorat permanent tingui actualitzat el CV del portal 
EGRETA, i també explica que hi ha un servei d’assessorament per tal de tenir-lo al dia. 
 
 
3. Informació del Departament 
 
a. Personal Acadèmic 
 
La Directora comença aquest bloc informatiu lamentant el decés del professor Francisco Rico, el 
27 d’abril d’aquest any, i agraeix al professor Guillermo Serés la semblança que va escriure i que 
es va publicar a la web del Departament.  
 
A continuació, es dona la benvinguda a la nova professora Titular d’Universitat de l’àrea de 
Llengua Espanyola, i es felicita als tres professors del Departament que han passat de Titular a 
Catedràtic d’Universitat. La Directora també informa del pas de professorat emèrit a honorari del 
professor Manuel Aznar, i de la renovació de professorat honorari de les professores Carme Riera 
i Mª Lluïsa Hernanz.  

Pel que fa als concursos de professorat, la Directora informa que s’han convocat diverses places 
de personal acadèmic, i que està previst que qui les guanyi s’incorpori el setembre del 2024:  

a) Professorat substitut (1 de l’àrea de Literatura Espanyola; 2 de l’àrea de Teoria 
de la Literatura i Literatura Comparada i 5 de l’àrea de Llengua Espanyola)  

b) Professorat associat (2 de l’àrea de Literatura Espanyola; 10 de l’àrea de Teoria 
de la Literatura i Literatura Comparada i 18 de l’àrea de Llengua Espanyola) 

c) Professorat lector (2 de l’àrea de Llengua Espanyola i 2 de l’àrea de Literatura 
Espanyola)  

d) Professor Agregat (1 de l’àrea de Llengua Espanyola). 

La Directora agraeix públicament a totes les persones que han format part de les comissions de 
selecció de personal.  

 
b. Recerca  
 
La Directora agraeix la feina feta pels becaris de col·laboració del Departament i comunica que, 
a banda de les tasques que els hi correspon als becaris de col·laboració, han fet difusió de les 
qüestions relatives al Departament a les xarxes socials (X, Instagram).  
 
La Directora passa a informar sobre els becaris pre i postdoctorals. En aquest moment el 
Departament te actius 11 investigadors predoctorals (5 de l’àrea de Literatura Espanyola, 4 de 
Teoria de la Literatura i Literatura Comparada i 2 de Llengua Espanyola) i 5 investigadors 
postdoctorals (2 investigadors María Zambrano de Literatura i Llengua; 2 investigadors Margarita 
Salas de Literatura i de Teoria de la Literatura, 1 investigador Ramón y Cajal de Teoria de la 
Literatura i 1 investigador Juan de la Cierva de Literatura). S’informa que en Comissió Executiva 
es va avalar la presentació de 4 persones a la convocatòria de les ajudes Juan de la Cierva de l’any 
2023 i que les 4 han aconseguit la beca, per tant, s’incorporaran 2 investigadors a l’àrea de 
Literatura i 2 a l’àrea de Teoria de la Literatura.  
 
El Departament té concedida una beca FI-SDUR. S’indica que el termini de presentació de 
sol·licituds finalitza el 18 de juliol. També s’ofereix una plaça de becari de col·laboració al 
Departament, a la qual es poden presentar estudiants d’últim any de grau o que vulguin cursar un 
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Màster. Per fer-ho, han d’enviar documentació a la UISAD, amb còpia a la directora abans del 13 
de setembre. 
 
S’informa de la concessió d’una ajuda Consolidación Investigadora a una professora titular de 
l’àrea de Literatura espanyola del Departament, que pren la paraula per comunicar que s’ha obert 
la convocatòria de dues beques postdoctorals en el marc d’aquest projecte. La Directora felicita 
la professora i aprofita per mencionar el reportatge que es va emetre a Informe Semanal de RTVE 
sobre les investigacions que s’estan fent amb manuscrits de Lope de Vega.  
 
 
c. Espais docents i de recerca 
 
La Directora indica que la contractació de personal docent implica més necessitats d’espais, 
remarca que l’espai del que disposa el Departament és limitat i que hi ha la necessitat de compartir 
despatxos.  
 
Pel que fa als espais de recerca, des de Deganat s’insisteix en la utilització dels despatxos de la 
B9, espais que inicialment es van concedir per 4 anys. Han de ser espais utilitzats per projectes 
de recerca en actiu i que disposin de personal investigador que hi treballi diàriament. L’equip 
directiu està en procés de revisar els espais de la B9, ja que s’haurà de cedir un despatx de la B9 
a un altre Departament. A canvi d’això, el despatx B11/298 serà d’ús exclusiu del nostre 
Departament.  
 
 
d. Informació de la UISAD 
 
La Directora dona la paraula a la gestora de la UISAD, que explica els canvis de personal que hi 
ha hagut. S’indica que és possible que a finals de juliol hi hagi la incorporació d’una persona 
nova. La Directora demana que quan el personal ja sigui més estable, informin amb més claredat 
de qui s’ocupa de què, sobretot pel que fa a la gestió de projectes.   
 
 
e. Informació sobre estudis (graus i postgraus)  
 
La Directora dona la paraula a la coordinadora del grau en Llengua i Literatura espanyoles, que 
informa sobre el desenvolupament sense incidències del segon semestre del curs 23-24. Manifesta 
algunes de les inquietuds dels estudiants, com l’ús de metodologies tradicionals o la poca cohesió 
de grup, elements que contribueixen, entre d’altres, a l’absentisme, i planteja diverses actuacions 
conjuntes de millora. Recorda que el 2027 s’ha de fer la reverificació del grau i que implicarà 
alguns ajustos en la programació docent.  
 
Es felicita a la professora Montserrat Amores per haver rebut el Premi d’Excel·lència Docent.  
 
La coordinadora d’estudis cedeix la paraula a la coordinadora del TFG, que ofereix dades sobre 
matrícules i qualificacions. Indica que a partir de l’any vinent, es vol implementar la tutorització 
dels TFG a través de SIGMA. També explica que al juny es van presentar tres TFG en català. La 
coordinadora va indicar als alumnes i als respectius tutors que, d’acord amb les competències 
indicades a la guia docent de l’assignatura, la llengua en què s’havien de redactar els TFG havia 
de ser el castellà. Una de les alumnes no hi va estar d’acord i va presentar una queixa formal a la 
coordinadora d’estudis. Per tal de donar-hi resposta, es va consultar a la Vicedegana d’Estudis de 
Grau i d’Innovació Docent, que va determinar que la llengua de redacció del treball a la guia 
docent de l’assignatura es prestava a alguna confusió, i que, excepcionalment, es podien acceptar 
els TFG en català. Per aquest motiu, la coordinadora del TFG va decidir presentar la seva carta 
de dimissió a la Directora del Departament el dia 13 de juny.  
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La professora que exercia de tutora d’un d’aquests treballs agraeix la feina de la coordinadora 
d’estudis i de la coordinadora de TFG. Apunta a una sèrie de malentesos en els esdeveniments 
ocorreguts, ja que aquests treballs son dirigits pels docents de Teoria de la Literatura i, en aquest 
cas, tutoritzen TFG en llengües diferents, procedents de diversos graus.  
 
La Coordinadora d’estudis pren la paraula i indica que perquè no es torni a repetir una situació 
similar s’incorporaran uns paràgrafs més explícits a la guia docent pel que fa a la llengua de 
redacció i de defensa dels TFG. D’altra banda, s’indica que una professora lectora assumirà la 
coordinació dels TFG el curs 2024-2025. 
 
A continuació, s’ofereix informació sobre el pla docent del curs 2024-2025, on, com a novetat, 
s’incorporen dues assignatures noves, “Filologia digital” i “Filologia Espanyola: recerca, 
professió i transferència”, de 6 crèdits cadascuna. La coordinadora agraeix al professorat la seva 
col·laboració a la hora d’acceptar els horaris pel curs vinent i també l’esforç realitzat per 
l’elaboració de les guies docents. 
 
La Directora dona la paraula a la Coordinadora del Grau en Estudis Combinats, que indica que hi 
ha hagut un augment de les sol·licituds de matrícula. Fa referència a les notes altes dels TFG i 
creu que s’hauria d’intentar que el TFG es lliurés en una sola entrega. La coordinadora de TFG 
indica que aquest és un dels aspectes que es millorarà amb la utilització de SIGMA.  
 
Pel que fa a les relacions amb la Facultat de Lletres, la Coordinadora, que ha excusat la seva 
absència, vol que es comuniqui que quan es realitzi la reverificació del grau d’Humanitats, al 
nostre Departament li correspondran 32 crèdits.  
 
El Coordinador de relacions amb la Facultat de Ciències de l’Educació explica que es reformaran 
els graus i que quan això es produeixi és possible que s’eliminin determinades assignatures de 
docència, a dos o tres anys vista. S’intentarà reconduir la situació, però no és gaire optimista.  
 
La Coordinadora de relacions amb la Facultat de Traducció i Interpretació indica que a una de les 
assignatures que s’imparteix en aquesta facultat (“Idioma Castellano”) hi havia tres grups, però 
que per decisió de la Vicerectora de Personal Acadèmic, passa a ser d’un sol grup, sense diferència 
de nivells. L’assignatura no s’eliminarà perquè es considera bàsica, però només s’oferirà als 
Erasmus de la facultat, quan fins ara s’oferia a tots els Erasmus de la UAB. També indica que hi 
haurà una reducció de les llengües A (català i castellà). Felicita la professora Maria Ohanessian 
per la seva jubilació i li agraeix el seu treball durant tots aquests anys.  
 
El Coordinador de relacions amb la Facultat de Ciències de la Comunicació informa que no hi ha 
incidències. 
 
La Coordinadora del Màster en Llengua Espanyola, Literatura Hispànica i ELE informa de la 
carta de queixa que es va enviar a la Vicerectora per la formació de comissions de tribunals de 
TFM i de les comissions de seguiment de doctorats. Seguidament, dona dades concretes sobre el 
nombre d’alumnes acceptats al Màster de Literatura Comparada i al Màster de Llengua 
Espanyola, Literatura Hispànica i ELE.   
 
La Coordinadora del Programa de Doctorat en Filologia Espanyola explica que des del gener del 
2024 les tesis han de passar un programa antiplagi abans de poder-se dipositar. A partir de 
l’octubre, per poder dipositar, s’hauran de tenir dos informes de professorat extern a la UAB, fet 
que implicarà un retard de dos mesos en el dipòsit de la tesi. Els membres dels tribunals de tesi 
hauran de ser professors doctors amb un tram docent. La coordinadora informa de les tesis 
admeses, llegides, dipositades, així com dels dos premis extraordinaris de doctorat, i de les 
comissions de seguiment de doctorat, que es faran el 12 de setembre. També recorda que s’ha de 
modificar la memòria per incorporar-hi les competències que indica la LOSU i que ha d’estar fet 
abans del 30 de setembre.  
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El Coordinador del Programa de Doctorat en Teoria de la Literatura i Literatura Comparada indica 
que les persones que han d’elaborar els informes externs poden ser membres del tribunal de les 
tesis. Dona dades de les tesis doctorals defensades i especifica que al juny es va organitzar un 
workshop amb la participació de tots els estudiants de doctorat.  

 
e. Informació sobre Intercanvis i mobilitat 
 
La responsable d’intercanvis i mobilitat del Departament indica que hi ha hagut un problema amb 
una alumna que estava d’intercanvi a la Universitat de Buenos Aires. 

f. Informació sobre Biblioteques 

La responsable de biblioteques del Departament explica que han apujat el pressupost d’aquest any 
a 4.125 euros, respecte els 2.616,41 de l’any anterior. També s’indica que, en realitat, el 
pressupost disponible per la compra de material docent és de 2.921,80 euros, ja que 1.204,42 son 
diners que s’han de reservar per pagar les subscripcions.  

Pel que fa a la subscripció del recurs digital, Bibliografía de la literatura española, la responsable 
indica que des de la Biblioteca d’Humanitats han proposat cofinançar-ne el manteniment, al 50% 
entre la Biblioteca i el Departament de Filologia Espanyola.  

h. Informació econòmica 
 
La secretària pren la paraula per informar de la situació econòmica i comenta algunes de les 
despeses. 
 
Els ajuts del departament són automàtics, d'acord amb el que va ser aprovat el 2017, i no han de 
ser aprovats prèviament per l'Executiva, per tal d'agilitzar el procés de pagament i no haver de 
convocar executives expressament. L’Executiva i el Consell supervisen i ratifiquen la gestió 
econòmica dels ajuts. També hi ha uns barems aprovats al Consell al 2017 que regulen les 
condicions per obtenir l’ajut i l’import que es concedeix segons la tipologia de l’acte pel qual es 
demana la subvenció. 
 
Els ajuts finançats del gener al juliol del 2024 han estat els que s’indiquen a continuació, amb un 
cost total de 3.800 euros: 
 

Jornades, seminaris, cicles de conferències i ajudes de viatges o publicacions 

Lliçons de Lexicografia (7a edició). Sol·licitant: Cecili Grarriga 

Confèrencia prof. Jara Martínez. Sol·licitant: Alba Saura 

Conferència Montserrat Ribao. Sol·licitant: Rebeca Martín 

Seminario Inteligencia Artificial y Patrimonio Cultural. Sol·licitant: Àlvaro Cuéllar 

Conferència Lourdes Miquel. Sol·licitant: Natalia Terrón 

Seminari IHNEM “Artes escéncias y políticas en el siglo XXI”. Sol·licitant: Esther Lázaro 

Conferència de Lluís Sallés. Sol·licitant: Antonio Penedo 

Conferència de Javier de Navascués. Sol·licitant: Beatriz Ferrús 

Ajuda viatge. Sol·licitant: Carlos Sánchez 

Ajuda viatge. Sol·licitant: Cristina Buenafuentes 
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Ajuda publicació. Sol·licitant: Cecili Garriga 

 
A part del saldo disponible al centre de funcionament, els dos centres de cost afectats per 
romanents ens deixen un saldo de:  12.505,96 € + 1.765,29 € = 14.271,25 € 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, del pla docent del curs 2024-2025 

S’aprova per assentiment el pla docent del curs 2024-2025. 

 
5. Torn obert de paraules 

No hi ha intervencions. 

 

A les 13:45h la Directora aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.  

 

 

 

 

La Secretària        Vist i plau  

La Presidenta 
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